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»هامون، جازموریان و گاوخونی« در 
بدترین وضعیت هستند

مدیرکل دفتــر حفاظت و احیای تالاب های ســازمان حفاظت 
محیط زیســت با تأکید بر اینکه تالاب های هامون، جازموریان و 
گاوخونی دارای بدترین وضعیت در میان تمام تالاب های کشور 
از نظر میزان آبگیری هستند، گفت: وضعیت هر تالاب، نشانگر و 
شاخص عملکرد ما در مدیریت منابع آبی حوضه آبخیز مربوط به 
آن تالاب است؛ یعنی اگر یک تالاب در آستانه خشک شدن قرار 
داشته باشد، این مسئله نشــان می دهد که مدیریتی ناپایدار در 

زمینه منابع و مصارف آبی آن حوضه آبخیز اعمال شده است.
آرزو اشــرفی زاده، مدیرکل دفتر حفاظــت و احیای تالاب های 
سازمان حفاظت محیط زیست در گفت وگو با ایلنا گفت: براساس 
مطالعاتی که در ســال۹۸ انجام شده است، از ۳.۴میلیون عرصه 
تالابی ایران، حدود ۱.۵میلیون هکتار پتانسیل غبارخیزی دارند. 
البته ســطح غبارخیزی تالاب های مختلف متفاوت اســت، اما 
بیشترین ســطح غبارخیزی مربوط به تالاب جازموریان است، 
همچنین برخی از دیگر تالاب های بزرگ کشــور مانند هامون و 
گاوخونی نیز چنین وضعیتی دارند. وی افزود: هامون، جازموریان 
و گاوخونی ۳تالابی هســتند که از بین تمام تالاب های کشور، 
بدترین وضعیت را از نظر آبگیــری دارند و تقریبا هر ۳ به صورت 
کامل خشک شده اند. متأسفانه با وجود گذشت بیش از ۴ ماه از 
سال آبی جاری، هنوز هر ۳ تالاب هیچ گونه آبی دریافت نکرده اند. 
مدیرکل دفتر حفاظت و احیای تالاب های سازمان محیط زیست 
درباره وضعیت تالاب های استان قم گفت: متأسفانه در سال های 
اخیر و به خصوص در ســال آبی جاری، اســتان های تهران و قم 
که جزو حوضه آبریز دریاچه نمک محسوب می شوند، وضعیت 
بارشی مناسبی نداشته اند. اشرفی زاده گفت: خوشبختانه در سال 
آبی جاری، تالاب های اقماری حوضه آبریز دریاچه ارومیه مانند 
تالاب های درگه سنگی و شورگل که در چند سال اخیر وضعیت 
مناسبی نداشتند و در فهرست قرمز )مونترو( کنوانسیون رامسر 
قرار گرفته بودند، با پیگیری ســازمان محیط زیست و همکاری 
وزارت نیرو آبگیری شــدند. او افزود: دریاچه ارومیه همچنان در 
شرایط مناسبی قرار ندارد. سال آبی گذشته، حدود یک میلیارد 
و ۱۰۰میلیون مترمکعب حقابه به دریاچه ارومیه تحویل داده شد 
که حدود یک سوم حقابه محیط زیســتی تعیین شده برای این 
دریاچه است. البته وزارت نیرو وعده دادکه تا پایان بهمن ماه، تونل 
کانی سیب را افتتاح کند و در فاز اول ۳۰۰میلیون مترمکعب آب 
از سد سیلوه به دریاچه ارومیه انتقال یابد. در سال آبی گذشته، 
هیچ گونه حقابه ای به بختگان نرســید، اما در سال آبی جاری، با 
پیگیری های سازمان محیط زیست، ۳۰میلیون مترمکعب آب وارد 
تالاب بختگان شده است و طبق وعده هایی که وزارت نیرو داد قرار 
است ۱۰۰میلیون مترمکعب آب وارد تالاب بختگان شود. اکنون 
تالاب های چغاخور و گندمان در اســتان چهارمحال وبختیاری 
وضعیت بسیار خوبی داشــته و همچنین تالاب های کانی برازان 

و سولدوز در استان آذربایجان غربی نیز وضعیت مناسبی دارند.

خبر روزنقل قول خبر

افــزودن به پوشــش درختان شــهری 
در تابســتان۲۰۱۵ می توانســت یــک 
زودرس  مرگ ومیرهــای  از  ســوم 
ناشــی از دمــای بالاتــر در شــهرهای 
اروپایــی را کاهــش دهــد. براســاس 
تحقیقــات منتشــر شــده در لنســت، 
درختان طی تابســتان، دمای شهری 
را به طور متوســط ۰.4درجــه کاهش 

می دهند.

30
درصد

مترمکعب حجم مخازن آب زیرزمینی 
در خراســان رضــوی اســت. کامــران 
داوری، رئیــس پژوهشــکده آب و 
فردوســی  دانشــگاه  محیط زیســت 
مشــهد گفــت: متوســط کســری آب 
مخــازن آب هــای زیرزمینــی اســتان 
از ســال۶۵ تــا ســال۱4۰۰ حــدود یــک 

میلیارد مترمکعب بوده است.

700
میلیون

عدد خبر

بروز 40پدیده ناشی از 
تغییرات اقلیمی در کشور 

رضا انجم شــعاع؛ معــاون امورمجلس 
سازمان حفاظت محیط زیست: پدیده 
»حــدی« ناشــی از تغییــرات اقلیمــی، 
باعــث بروز ســیل و خســارت در کشــور 
شــده اســت. هم  اکنون بیش از4۰نوع 
از ایــن پدیده هــا از قبیل خشکســالی، 
ســیل، مــوج گرمــا و ســرما و زلزلــه در 
ایــران رخ می دهــد. هــم  اکنــون دانش 
و علــم می توانــد در کاهش مشــکلات 
ســازمان محیط زیســت کشــور، بسیار 

کارگشا باشد.

یوزها نباید سلبریتی شوند 
الهــه پهلــوان؛ عضــو بنیــاد حفاظــت از 
محیط زیســت و حیات وحــش ایــران: 
شــاید پــروژه تکثیــر در اســارت، در آینده 
تبدیل به طرح موفقی شــود اما ســازمان 
محیط زیســت ۲ نکتــه را بایــد بپذیــرد؛ 
اول آن که حفــظ و ارتقای زیســتگاه را در 
اولویت نخست کار خود قرار دهد و دوم 
آن که از تکثیر گونه ای که در حال آزمون 
و خطاســت، نبایــد ســلبریتی بســازد و با 

افکار عمومی بازی کند.

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار

 امسال دومین سال است که مجوز شکار صادر نمی شود

20 هزار شکار غیرمجاز در کشور

ممنوعیت صدور مجوز شکار از سوی سازمان حفاظت محیط زیست، 
وارد سال دوم شد. پس از فتوای رهبر معظم انقلاب در سال گذشته، 
سازمان حفاظت محیط زیست مجوز شکار و صید صادر نکرده است 
و هر شکاری که در مناطق حفاظت شده و آزاد کشور رخ می دهد، 
غیرمجاز است. آیت الله خامنه ای، در مراســم درختکاری سال 

گذشته، بی توجهی به حفاظت محیط زیست را به ضرر منافع ملی 
دانستند و گفتند: »در اسلام، شــکار فقط درصورت نیاز به تغذیه 
مجاز اســت و در غیر این صورت، غیرمجاز و خلاف است و حتی 
سفر شکار، سفر حرام شمرده شده است؛ بنابراین باید جلوگیری 
از شکار غیرقانونی را جدی گرفت و به موضوع حفظ حیات وحش 
اهتمام داشت.« تعداد مجوزهایی که در سال های قبل برای مناطق 
قرق صادر می شد، بســیار اندک بود و هیچ تناسبی با دارندگان 
سلاح شکاری مجاز و غیرمجاز نداشــت؛ آنچنان که کارشناسان 

محیط زیست معتقدند تا زمانی که سلاح ها جمع آوری نشوند و برنامه 
علمی برای حفاظت از گونه ها در سازمان حفاظت محیط زیست وجود 
نداشته باشد، عملا ره به جایی نخواهیم برد و صدور مجوز شکار یا 
عدم صدور آن تأثیر مثبتی بر وضعیت محیط زیست کشور نخواهد 
داشت. عیسی کلانتری، رئیس وقت سازمان حفاظت محیط زیست 
2سال پیش در مصاحبه ای با همشهری گفت: »هم اکنون ۳میلیون 
اسلحه شکاری در دست مردم اســت و اگر ۳هزار نفر از این افراد، 

متخلف باشند حدود ۴۰هزار رأس از حیات وحش شکار می شوند.«

   شکار ارزان نیست
منوچهر فلاحی، قائم مقام فرمانده یگان حفاظت محیط زیست: هم اکنون هر شکارچی ای دستگیر شود، 
متخلف است؛ چراکه امسال نیز هیچ مجوز شکاری صادر نشده است. مراجعی که سلاح شکاری در اختیار مردم 
می گذارند، متعدد هستند و آمار دقیقی در مورد سلاح های مجاز شکاری در کشور وجود ندارد، ولی تخمین زده 
می شود که یک میلیون سلاح شکاری مجاز در اختیار مردم باشد. تخمین زده می شود حدود ۳میلیون سلاح 
غیرمجاز شکاری نیز در کشور وجود داشته باشد. هدف اصلی شکارچیان تفریح است و به ندرت در جوامع محلی 
شکار برای تامین گوشت انجام می شود. شکار اساسا تفریح گرانی است؛ چراکه حداقل قیمت سلاح شکاری 
۱۰۰میلیون تومان است. البته افراد خلافکار که مربوط به طبقه اجتماعی و اقتصادی متفاوتی هستند با سلاح 
جنگی قاچاق مثل کلاشنیکف نیز شکار می کنند. بخشی از شکار  غیرمجاز را جامعه محلی انجام می دهند 
که معمولا به دلیل سابقه قبلی اقدامات شان زیرنظر محیط بانان هستند. با توجه به فتوای رهبری مجوز شکار 
نمی دهیم، ولی برای مدیریت حیات وحش به مناطق قرق،  آن هم به صورت بسیار محدود مجوز شکار داده 

می شود که البته هنوز صادر نشده است.

   2سال بدون مجوز
مدت زیادی اســت که هیچ گزارشــی از وضعیت 
سرشــماری حیات وحش از سوی سازمان حفاظت 
محیط زیست منتشــر نشده اســت. صدور مجوز 
شــکار یک شــرط مهم دارد و آن افزایش جمعیت 
حیات وحش در مناطق است. سال۹۸ با تأخیر ۳ماهه 
۵۴۷مجوز شکار صادر شد که کمتر از 2۰درصد آن 
تحقق یافت و سال۹۹ براساس سرشماری  انجام شده 
تصمیم بر این گرفته شــد تــا در ۴قرق اختصاصی 

6۰پروانه برای کل و ۳۳پروانه برای قوچ صادر شود.

 29000
قبضــه ســلاح شــکاری و جنگــی 
غیرمجــاز بــا ۱۱ درصــد افزایــش 
نسبت به ســال گذشــته در ۱۱ ماه 
سال جاری از سوی فراجا  و ۱۰هزار 
ســلاح غیرمجــاز توســط یــگان 
حفاظت محیط زیســت در ۲سال 

گذشته کشف شده است.

1200 تا 2000
بزرگ جثــه  پســتانداران  لاشــه 
هــر ســال از شــکارچیان کشــف 
می شــود. این میــزان ۱۰درصد کل 

شکارهای غیرمجاز است.

200 هزار
گونــه قابــل شــکار )کل، بــز، قوچ، 
میــش و جبیــر( در کشــور وجــود 
دارد.تخمیــن زده می شــود کــه 
ســالانه بیــش از ۲۰هــزار شــکار 

غیرمجاز در کشور رخ می دهد.

    »از کجا آورده ای؟«
علیرضا هاشــمی، متخصص محیط زیست و فعال 
محیط زیست حوزه پرندگان مهاجر: بیشتر شکارچیان 
مجاز و غیرمجاز دغدغه گوشت ندارند و بیشتر برای تفریح 
شکار می کنند. در بحث شکار غیرمجاز باید صید غیرمجاز 
پرندگان و شکار چهارپایان را به صورت یکجا دید. بزرگ ترین 
تخلف شکار در حوزه پرندگان صورت می گیرد؛ به طور مثال 
فقط در فریدونکنار که سیاه چاله پرندگان مهاجر در دنیا 
شناخته می شود، سالانه بین ۵۰۰هزار تا یک میلیون پرنده 
شکار می شود. برداشت از طبیعت به شرط پایداری جمعیت 
حیات وحش و رعایت اصول علمی در کشورهای توسعه یافته 
صورت می گیرد. تا زمانی که سازمان متولی محیط زیست 
در کشور آمار و برنامه جامع احیا و پویایی جمعیت نداشته 
باشــد، نمی توان اجازه برداشــت داد. وظیفه این سازمان 
فقط فروش پروانه شکار نیســت، بلکه باید برنامه ای برای 
حفاظت مشارکتی از گونه ها و معیشت پایدار جامعه محلی 
ارائه دهد. صدها هزار دلار عواید شــکار تروفه در قرق های 
اختصاصی نصیب چند آژانس مسافرتی می شود. در نتیجه 
پولی به صندوق ملی محیط زیست و بازگرداندن بخشی از 
آن به جامعه محلی وارد نمی شود. در این شرایط نمی توان 
از جامعه محلی انتظار داشــت برای حفاظت مشارکتی و 
استفاده از سود پروانه های شکار همکاری کنند. روزگاری 
سلاح شــکاری دســت دوم از ترکیه وارد کشور می شد و 
 مردم کنار خیابــان آن  را می خریدند. تــا زمانی که قانون

»از کجا آورده ای؟« اجرا نشود، نمی توان وضعیت سلاح های 
شکاری مجاز و غیرمجاز را ساماندهی و کنترل کرد.

   پیشنهاد یگان حفاظت
یگان حفاظت محیط زیست به تدوینگران برنامه 
هفتم توســعه پیشنهاد داده اســت که به منظور 
ساماندهی سلاح در کشور »بانک سلاح شکاری« 
راه اندازی شود. با راه اندازی این بانک، افراد در زمانی 
که مجوز شکار داشته باشند، می توانند به سلاح خود 
دسترسی پیدا کنند و تکلیف قضات برای برخورد 
با دارندگان سلاح بدون مجوز شکار از همان ابتدا 
مشخص می شود؛ ســلاح یا ضبط می شود یا به 

متخلف حکم جریمه نقدی داده می شود.
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